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PESNIKIWA DU[ANKA BOJI^I] OBJAVILA
„BUKVAR DEMOKRATIJE I TOLERANCIJE”

Boqe ga razumeju
deca nego

politi~ari
Ko{tuni~inu vladu ispra-

tili smo na stranice istori-
je, struktura Parlamenta se
promenila, me|utim ni 300
besplatnih primeraka kwige
“Kultura pona{awa za javne
li~nosti” nije ih pribli`i-
la lepim manirima. Autorka
kwige i predsednica Dru-
{tva za negovawe lepog pona-
{awa Du{anka Boji~i} ne-
davno nas je obradovala ve-
{}u da }e se wena nova kwiga
“Bukvar demokratije i tole-
rancije” uskoro na}i u proda-
ji.

Pesnikiwa i profesor u
penziji, Du{anka nam je ot-
krila da }e posetioci beo-
gradskog Sajma kwiga sigurno
imati priliku da je pro~itaju
i kupe, a “Dnevnik” je iskori-
stio taj povod da uprili~i
razgovor sa neumornim bor-
cem za lepo. 

- Izdava~ je bio odu{evqen
kada je video kwigu. To je
{tivo za sve uzraste, ne samo

decu. Recezenti, profesori
Ratko Bo`ovi} i Dragan Si-
meunovi}, vrlo su zadovoqni
i rekli su mi da je to odli~an
na~in da se deca, kroz igru,
stihove i crte`e upoznaju sa
vrlo ozbiqnim stvarima, ka-
`e nam Du{anka, koja je zavr-
{ila pisawe jo{ jednog bu-
kvara, onog za pona{awe u sa-
obra}aju. Kwiga je ve} preda-
ta Ministarstvu prosvete i

postoji realna {ansa da
“Blic” od{tampa 80.000 pri-
meraka koje bi poklonili
svim |acima prvacima u Sr-
biji.

Dok listamo originalno
izdawe “Bukvara demokratije
i tolerancije”, gospo|a Boji-
~i} ukazuje na pojmove koji su
u me|uvremenu izmeweni. Ta-
ko su iz kwige izba~ena tuma-
~ewa anarhije i robije, a na-
ma je najzanimqivije bilo to
{to je umesto pojma mafije
uba~ena korupcija. Kad ve}
pomiwemo korupciju, dodajmo
da na{a sagovornica ponovo
planira da po{aqe priru~-
nike za lepo pona{awe po-
slanicima, ali ovog puta na
ime poslani~kih grupa. Kako
smo napisali, prethodni sa-
ziv Skup{tine i kompletna

vlada Srbije dobili su 300
besplatnih primeraka, koje
o~igledno nisu pro~itali.
[tavi{e, od wih 300 jedino je
Slobodan Gavrilovi} iz De-
mokratske stranke Du{anki
poslao pismo u kom se zahva-
lio za wen gest. Igrom slu~a-
ja on vi{e nije poslanik, ve}
direktor “Slu`benog glasni-
ka”.

- Meni Skup{tina deluje
kao igraonica za ozbiqne,
zrele qude. Ti qudi ne oba-
vqaju posao zbog kog su iza-
brani, zbog kog sede u Parla-
mentu. Sve nas blamiraju, oni
kao da ne znaju da je to i na{
Parlament, koliko i wihov.
Ni dame se ne pona{aju ni-
{ta boqe. Po meni je sve to
poteklo od radikala. Oni su u
Skup{tinu uveli grubosti i
vilgarnosti, sve najgore. A
mladi qudi ih gledaju, vide
taj model pona{awa i prihva-
te ga. Ispada da je danas sme-
{no pona{ati se lepo i biti

uqudan, mladi
misle da je to
staromodno i
prevazi|eno.
Samo se etike-
cija mo`e pre-
vazi}i i mewa-
ti, ali lepo
pona{awe - ni-
kada, podvla~i
Du{anka Boji-
~i}, kojoj sve
aktuelnija mo-
da prokliwa-
wa me|u posla-
nicima izgle-
da ne~ove~no,
“gore nego ba-
be narika~e”. 

Kako nam je
iskreno rekla,
“za lepe mani-
re se mora bo-
riti”. S tim u
vezi Du{anka
nam je pomenu-
la engleski za-
kon po kom se
osoba koja je

jela beli luk i nije sa~ekala
dva sata, a u{la je u javni pre-
voz ili prostorije, mo`e ka-
zniti! Istovremeno, Poslov-
nik na{e Skup{tine je takav
da predsednica Parlamenta
nije u stawu da kazni nepri-
mereno, brutalno pona{awe
pojedinaca. Pre nekoliko go-
dina, kada je “Dnevnik” istim
povodom razgovarao sa gospo-
|om Boji~i}, tekst je imao

naslov “U zgradi duha `ive u
prizemqu”. Pitali smo Du-
{anku da li se i{ta promeni-
lo:

- Jao, Bo`e, pa svi mi vidi-
mo da nije. To su qudi iz na-
roda, a na{ narod je moralno
skrenuo. Pogledajte kako qu-
di idu ulicom, putuju autobu-
som... Zato ja mislim da je
ulazak u Evropsku uniju do-
bar. Nije to samo zbog eko-
nomskih boqitaka, nego i
zbog toga {to }emo onda, hte-
li ili ne, morati da se uqu-
dimo. Postoja}e nova pravila
igre, pa i pona{awa. Po{to
mi o~gledno nismo u stawu sa-
mi da se upristojimo, neop-
hodno je da nam Evropa namet-
ne manire i ostale zakone,
poentira na{a sagovornica.

Igor Mihaqevi}

Rasim - radikali 5:0
Po{to ~oveka poznajemo “profesionalno”, a da tema ne bude

iskqu~ivo s negativnim predznakom, sa Du{ankom Boji~i} smo
opet pri~ali o Rasimu Qaji}u, jednoj od retkih svetlih ta~ki
politi~ke kulture u nas. Ne zalaze}i u wegove politi~ke stavo-
ve i karijeru, sagovornica nam je to potvrdila ~iwenicom da je
Qaji} civilizovan, ne upotrebqava te{ke re~i, a ima te{ke re-
sore, lepo se obla~i i ne napada politi~ke oponente. S druge
strane, na{a Du{anka je prokomentarisala i aktuelni rascep
Srpske radikalne stranke: 

- Moje je mi{qewe da je cepawe radikala folirancija. Oni
gube rejting, pa se kaobajagi cepaju, a na kraju }e opet biti zajed-
no, ovako ili onako. Tako su radili i za vreme Milo{evi}a, go-
vorili su mu da je crvena ve{tica, a radili su za wega. To je ta
vrsta politike, a narod zatucan i primitivan, pa kada ih gleda
i slu{a polako prihvati takvo pona{awe. 

MODERNIZACIJA ORU@ANIH SNAGA SRBIJE

Vojsci deset bespilotnih letelica
Do pre neku godinu Srbija nije imala nijed-

nu bespilotnu letelicu, a odnedavno ih ima
~ak deset. I to nije sve. Ministar odbrane
Dragan [utanovac najavquje da }e do kraja go-
dine biti raspisan tender za nabavku bespi-
lotnih letelica koje imaju i mogu}nost  no{e-
wa oru`ja. Prvih deset bespilotnih letelica
Srbija je kupila u Izraelu, jednoj od vode}ih
zemaqa u svetu u oblasti tehnologije bespi-
lotnih letelica. Iako je bespilotna letelica
“Pionir” najpoznatija u svetu, Srbija se odlu-
~ila da drugi tip “{pijunskog” osmatra~a. Re~
je o bespilotnoj letelici “orbiter” za koje je
pla}eno ukupno pet miliona dolara. Letelice
su, prema dostupnim informacijama, ve} ras-
pore|ene u tri jedinice Vojske Srbije: speci-
jalnoj brigadi u Pan~evu, 3. brigadi u Ni{u i
4. brigadi KoV u Vrawu. U Pan~evu i Ni{u
osnovana je po jedna izvi|a~ka jedinica sa po
tri “orbitera”, dok su 4. brigadi u Vrawu dode-
qena dva “orbitera”.

- Re~ je o savremenim letelicama najnovije
generacije kakve u Vojsci Srbije nikada nismo
imali. To je savremeni trend - istakao je mini-
star [utanovac. On je kazao da u vojne svrhe
besiplotne letelice mogu da budu korisne za
snimawe “neprijateqskih snaga”, kako video
tako i termovizijskom kamerom, dok se u ci-
vilne svrhe ovakve letelice koriste u slu~aju
raznih nesre}a, na primer ru{ewa aviona ili
helikoptera, u potrazi za nestalima na te{ko
pristupa~nim terenima...

Posledwih godina trend u svetu moderne
avijacije jeste upravo razvoj ovakvih sistema.
Razvijene zemqe poput  SAD, Francuske, Izra-
ela i druge ula`u velika finansijska sredstva
u razvoj novih tipova bespilotnih letelica

~iji se gabariti kre}u od deset i vi{e metara
pa do mikro bespilotnih letelica veli~ine
svega nekoliko centimetara.

Ministar je podsetio i da se u Srbiji ve} du-
`e radi i na razvoju doma}e bespilotne lete-
lice i o~ekuje da }e one sredinom slede}e go-
dine izvesti i prve probne letove.

U pan~eva~koj ’’Utvi’’ je jo{ 1998. zapo~et
projekat mini bespilotne letelice ‘’ga-
vran’’. Krenulo se od postoje}e letelice RV-
MA-2, koja se u vojsci koristi za obuku strela-
ca, na koju je dodata oprema za izvi|awe iz va-
zduha. Ve} 2000. ura|eno je vi{e probnih leto-
va, a maja 2001. u ‘’Utvi’’ je prezentovan si-
stem bespilotne letelice.

S razvojem letelice bez pilota u Vojnoteh-
ni~kom institutu (VTI) po~elo se jo{ 1992, a
zatim je projekat deset godina bio ’’zale|en’’.
Tek 2002. godine nastavqeno je s razvojem bes-
pilotne letelice pod radnim nazivom “IBL-
92”. Taj projekt je 2004. godine predstavqen jav-
nosti kao vojna bespilotna letelica VBL-
1000. Letelica svojim izgledom mnogo podse}a
na izraelski “Pionir” ili britanski “Fe-
niks”. Ova bespilotna letelica razvija brzinu
do 118 kilometara, a opremqena je kompletnim
sistemom “strejp daun” inercijalne navigacije
uz GPRS korekciju tri moda upravqawa. Dnev-
no-no}na kamera omogu}ava zum od 216 puta.
Prenos slike trenutno se radi analogno, ali
uz “vajlnes” konekciju, to bi bilo mogu}e pre-
ko Interneta. Milan Bozokin

Li~na karta „orbitera”
Bespilotna letelica”orbiter” je duga~-

ka svega metar, dok raspon krila iznosi 2.2
metra. Mo`e da leti 4.500 m u “cugu”. Ope-
rativni radijus je 15 kilometara. Mini-
malna brzina je 45, a maksimalna 140 kilo-
metara na sat. Motor “orbitera”, koji u va-
zduhu jedva mo`e da se ~uje, ovu letelicu u
vazduhu mo`e da odr`i i do 90 minuta.

Lansirawe bespilotne letelice „orbiter”

Vojvodina na dobrom
putu tolerancije

Ambasador misije OEBS-a u
Srbiji Hans Ola Urstad predsto-
je}e nedeqe dolazi u posetu Subo-
tici i Novom Sadu, gde }e se sa-
stati sa lokalnim i pokrajin-
skim zvani~nicima, kao i sa pred-
stavnicima mawinskih nacional-
nih saveta. Do ove posete dolazi
neposredno nakon {to je Parla-
mentarna skup{tina Saveta
Evrope usvojila dugo o~ekivani
izve{taj o Vojvodini .

Rezolucija Parlamentar-
ne skup{tine Saveta Evrope je
trenutnu me|unacionalnu si-
tuaciju u Vojvodini ocenila
kao zadovoqavaju}u, uz doda-
tak da sporadi~nih etni~ki
motivisanih incidenata i da-
qe ima, ali da su oni sada
mnogo re|i i slabijeg intezi-
teta...

- Sla`em se da postoje razlozi
za optimizam.  Vojvodina je tra-
dicionalno poznata kao multi-
etni~ka, multi-kulturalna i to-
lerantna regija, i kao takva tre-
ba i da ostane.  Centralna i po-
krajinska vlast kao i lideri lo-
kalnih zajednica, i aktivisti ci-
vilnog sektora preduzeli su ve-
liki broj inicijativa sa ciqem
da se unaprede me|u-etni~ki dija-
log i poverewe izgradwom kapa-
citeta razli~itih tela koja se
bave za{titom i unapre|ewem
prava mawina (Pokrajinski Om-
budsman, finansijska podr{ka
Savetima nacionalnih mawina,
organizacije civilnog dru{tva),
kao i veliki broj inicijativa ko-
je podr`avaju razli~itost. Ono
{to je pozitivno, to je ose}aj da
vojvo|ansko dru{tvo u celini
prihvata ove inicijative, i da
mladi u wima u potpunosti u~e-
stvuju.  Dobar primer je projekat
“Kup tolerancije”, inicijativa
vojvo|anskog pokrajinskog sekre-
tarijata za nacionalne mawine
iz 2005. godine. Projekat ima za
ciq da ohrabri mlade razli~itih
etni~kih pripadnosti da se boqe
upoznaju i da razumeju istoriju i
tradicije jedni drugih.  Misija
OEBS je sa zadovoqstvom podr-
`ala ovu inicijativu.  Bukvar to-
lerancije, ~iji je glavni ciq bio
da ohrabri osnovce da boqe razu-
meju multi-etni~ku istoriju Sr-
bije predstavqa jo{ jednu inici-
jativu koja je ostvarena u Vojvo-
dini i koju je podr`ala Misija
OEBS u Srbiji.  Ali, jo{ vi{e
mo`e i treba da se uradi, zbog to-
ga {to tolerancija i multi-kul-
turalizam, kao i sve ostalo, tre-
ba da se neguju.  S tim u vezi, slo-
`io bih se sa ocenom Saveta
Evrope da se broj etni~ki moti-
visanih incidenata smawio, ali
bih naglasio da je ono {to je od
izuzetnog zna~aja na~in na koji

vlast i javnost uop{te reaguju na
takve incidente.  Razlozi zbog
kojih nastaju etni~ki motivisani
incidenti ostaju slo`eni, i uz
wihovo bezrezervno osu|ivawe,
mi podsti~emo i primenu dugo-
ro~nih i kontinuiranih mera
usmerenih ka punom po{tovawu
razli~itosti.  Ovo je vi{eslojni

pristup koji }e nastaviti da
predstavqa osnovu za ja~awe dru-
{tva koje prihvata i valorizuje
bogatstvo razli~itosti.

Pokrajinski sekretar za
nacionalne mawine Tama{
Korhec je nedavno pohvalio
vlast u Srbiji zbog postignu-
tog napretka po pitawu multi-
jezi~nosti, tako da pripadni-
ci mawinskih naroda sada bez
problema ostvaruju pravo na
dvojezi~ne formulare prili-
kom va|ewa li~nih dokumena-
ta...

- Drago mi je {to mogu da pri-
metim da je u domenu prava nacio-
nalnih mawina, u vi{e segmena-
ta, Srbija ne samo
dostigla, ve} i
nadma{ila me|u-
narodne standar-
de. Recimo, zakon-
ske mere slu`bene
upotrebe jezika,
koje su nedavno
ukqu~ene u Zakon
o li~nim kartama
su dobar primer.
Nadam se da se ovaj zakon isprav-
no sprovodi u svim delovima Sr-
bije. To je komplikovan proces –
mnogo toga ostaje da se uradi i za-
dovoqan sam {to mogu da prime-
tim da su u Vojvodini vlasti ima-
le razumevawa za zahteve mawin-
skih zajednica da dobiju dvojezi~-
na dokumenta. 

S druge strane, ve} se bez-
malo ~etiri godine odla`e
dono{ewe zakona o nacional-
nim savetima, koji bi kona~no
trebalo detaqno da uredi
nadle`nosti, finasirawe i

na~in izbora ovih tela ma-
winske samoadminsitracije.

- Ustav propisuje prava na kul-
turnu samoupravu nacionalnim
mawinama u Republici Srbiji.
Postoji napredni zakonski okvir
o za{titi prava i sloboda nacio-
nalnih mawina, ali zemqa nema
Zakon  koji reguli{e nadle`no-

sti, finasirawe i na~in izbora
Saveta nacionalnih mawina. Pa-
`qivo pratimo ovu situaciju.
Vi{e puta smo izrazili zabrinu-
tost zbog odsustva Zakona, ukqu-
~uju}i i u mom Godi{wem izve-
{taju Stalnom Savetu OEBS-a u
Be~u. Usvajawe ovog Zakon je
kqu~no za nastavak institucio-
nalizacije Saveta nacionalnih
mawina. Stru~waci  Misije
OEBS napravili su procenu rada
Saveta nacionalnih mawina i
usvajawe ovog Zakona se vi{e pu-
ta pojavilo kao glavni prioritet
ovih Saveta. Neki od ~lanova Sa-
veta su izabrani i rade vi{e od
sedam godina ({to prevazilazi

wihove mandate),
tako da je jasno da
je Zakon koji od-
re|uje wihov iz-
bor od fundamen-
talnog zna~aja.
Zadovoqni smo sa-
znawem da je ovaj
problem tako|e
prioritet Mini-
starstva za qudska

i mawinska prava. Spremni smo
da pru`imo podr{ku procesu iz-
rade zakona uz stru~nu pomo} Mi-
sije ili drugih institucija
OEBS-a, kao {to su Kancelarija
visokog komesara OEBS-a za pi-
tawa nacionalnih mawina.

U skladu s idejom direkt-
nog izbora nacionalnih save-
ta, stranke vojvo|anskih Ma|a-
ra su pripremile predlog iz-
rade posebnog mawinskog bi-
ra~kog spiska. Iako je u~e{}e
na tom spisku na dobrovoqnoj
osnovi, donekle s pravom se

postavqa pitawe diskrimina-
cije, s obzirom da je Ustavom
Srbije gra|anima zagarantova-
no pravo da ne moraju da se iz-
ja{wavaju o svojoj nacionalnoj
pripadnosti. Kakva su evrop-
ska iskustva po ovom pitawu?
- Naglasio bih da ne postoje

standardi OEBS-a o uspostavqa-
wu posebnog glasa~kog spiska za
mawine. Mada,  ovakvi spiskovi
mogu biti u neku ruku slo`eni i
~itava tema je prili~no osetqi-
va. Na{ stav je da novi Zakon o
nacionalnim mawinama mora
precizno da reguli{e organiza-
cioni i funkcionalni koncept
nacionalnih saveta u Srbiji koji
}e biti osnov za efikasno ispu-
wavawe prava na kulturnu samou-
pravu.

Tokom posete Subotici i
Novom Sadu, sasta}ete se sa
predstavnicima lokalnih i
pokrajinskih vlasti, kao i
~elnicima nacionalnih save-
ta. [ta o~ekujete od tih sasta-
naka i kakva je poruka koju im
donosite?

- Hteo bih da podvu~em da je
ova poseta jedna u nizu mojih re-
dovnih poseta Vojvodini. I moji
prethodnici i ja uvideli smo
zna~aj redovne komunikacije sa
Savetima nacionalnih mawina,
lokalnim i pokrajinskim vlasti-
ma, te smo stoga i tra`ili  da se
sa wima redovno sastajemo. Moje
kolege iz Odeqewa za demokra-
tizaciju rade na pitawima veza-
nim za mawine i u ~estom su kon-
taktu sa Savetima, kao i sa vla-
stima u Vojvodini. Iskreno se
radujem ovoj poseti i nadam se da
}u saznati vi{e o tome koji su
prioriteti Saveta i pokrajin-
skih vlasti u narednoj godini. U
ime Misije, poku{a}u da uverim
Savete u to da pomno pratimo
proces izrade i usvajawa Zakona
o savetima nacionalnih mawina,
i da smo spremni da im pru`imo
pomo} u wihovom radu. Tako|e se
radujem {to }u imati priliku da
sa lokalnim zvani~nicima i
predstavnicima Saveta razgova-
ram o na{im zajedni~kim intere-
sima koji se ti~u promovisawa i
za{tite mawinskih prava, kao i
zajedni~kim inicijativama, kao
{to su, na primer, ~asovi srp-
skog jezika za mlade Ma|are. Po-
dr{ka mawinskim pravima u Sr-
biji predstavqa va`an deo man-
data Misije OEBS u Srbiji i mi
}emo nastaviti da pru`amo podr-
{ku wenim naporima koji za ciq
imaju ja~awe dijaloga izme|u raz-
li~itih nacionalnosti, dopri-
nose}i na taj na~in odr`ivom i
stabilnom dru{tvu za sve gra|a-
ne Srbije.

Aleksa Grube{a

I N T E R V J U HANS OLA URSTAD, [EF MISIJE OEBS-a U SRBIJI

U domenu prava 
nacionalnih mawina
Srbija ne samo da je

dostigla, ve} je i
nadma{ila

me|unarodne
standarde


